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 مذاکرات به نتیجه
 خواهد رسید

فرمانده قرارگاه فرهنگی عمار گفت: 
ارز ۴۲۰۰ تومانی مواد مخدر دولت قبل 
بود و تا وقتی به اقتصاد تزریق شود، 
همه چیز تعطیل است که باید این 
اعتیاد را آرام آرام از اقتصاد ایران گرفت. 
حجت الاسلام مهدی طائب با اشاره به 
جریان مذاکرات احیای برجام در وین 
گفت: غرب می خواهد بگوید جمهوری 
اسلامی منطق ندارد و منطق ایران زور 
و موشک است، در حالی که جمهوری 
اسلامی ایران، منطقی ترین کشور دنیا 
است. فرمانده قرارگاه فرهنگی عمار 
ادامه داد: ما هیچگاه میدان مذاکره با 
اروپا را ترک نمی کنیم و مذاکرات نیز 
به نتیجه خواهد رسید. طائب با بیان 
این که در سال آتی وضع اقتصادی 
بسیار خوب خواهد شد، افزود: چند 
ماه قبل در ایران روزانه ۷۰۰ نفر بر 
اثر کرونا فوت می کردند اما اکنون این 
تعداد به ۳۰ نفر در روز رسیده است 
و این جز معجزه توکل بر خدا نیست. 
وی همچنین با اشاره به دهه فاطمیه و 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی گفت: 
امام علی)ع( به شهادت رسید چون در 
زمان آن حضرت مردم دشمن شناس و 
امام شناس نبودند و دنیایی شده و به 

دنیا چسبیده بودند. 

سـرمقــاله

برخی در گذشته زندگی می کنند و برخی دیگر امروز را در می یابند و خیام 
گونه بر حال زیستن اصرار دارند. اما کسانی هم در کنار ما هستند که برای فردا 
زندگی می کنند و آینده را می جویند، این گروه معدود که شمارشان ناچیز 
اما تاثیرشان فراوان است اگرچه بیش از دو دسته دیگر می کوشند وکمتر 
می آسایند اما پس از دورانشان قدرشان شناخته می شود و تاثیر دغدغه هایشان 
آشکار می گردد، هاشمی اینگونه بود همواره به فکر فردای سرزمینش بود و 
برهمین اساس نسل فردا و کیفیت وتوانمندی آنان را راهگشای آینده جامعه 
می دانست. مهم ترین آرزوی آیت ا... هاشمی رفسنجانی، توسعه ایران بود و 
برای وی که علاوه بر تحصیل و تامل در علوم دینی به ارزش علم و تربیت در 
اسلام و تاثیر آن در رشد جامعه واقف بود از جایگاه ونقش آموزش و پژوهش 
در جوامع توسعه یافته نیز مطلع شده بود، سنگ نخست و زیربنای اصلاح و 
توسعه جامعه را در آموزش وپرورش صحیح می دانست و به  همین علت پس 
از هجرت به تهران در سال 1۳۴6، یکی از خلأ های جامعه آن روز قشر متدین 
جامعه را که وجود مدارس اسلامی برای دختران بود با تاسیس مدرسه رفاه که 
به اتفاق شهید باهنر، شهید رجایی و سایر دوستان وهمراهانش بود، با کمک 
اخوان فرشچی بنا نهاد. نامگذاری رفاه برای این مدرسه نیز تفاوت نگاه هاشمی 
به جامعه آرمانی را با نگاه های متحجر و تندرو که رفاه و آرامش مردم را برخلاف 
آموزه های دینی می دانند نشان می دهد. در سال 1۳5۴ هاشمی به همراه دکتر 
باهنر برای بازدید از نظام آموزشی ژاپن به این کشور سفر کرد که نقطه عطفی 
در شناخت وی از آموزش در جوامع توسعه یافته تلقی می شد، برهمین اساس 
پس از پیروزی انقلاب، بلافاصله توسعه آموزش در جامعه به یکی از اولویت های 
وی تبدیل شد و کمبود شدید ظرفیت آموزش عالی در ایران، ایده تاسیس 
دانشگاه آزاد اسلامی را در ذهن هاشمی نشاند و با ایراد خطبه دانشگاه آزاد در 
سال 1۳61 در نماز جمعه تهران و در اوج تهدیدهای نظامی جنگی، نشان داد 
که هاشمی دهه های بعد ونیازهای فردای جامعه را می بیند، با کسب حمایت 
وموافقت امام و با وجود مخالفت دلواپسان وقت و جریان تندرو چپ دانشگاه آزاد 
به سرعت توسعه یافت و دهه های هفتاد وهشتاد نشان داد که این ظرفیت عظیم 
چه خدمت بزرگی به علم و خانواده های ایرانی بود. با تشکیل دولت سازندگی، 
تقویت زیرساخت های نظام آموزش عالی به صورت بی سابقه ای در دستورکار 
دولت قرار گرفت به نحوی در نهضت مدرسه سازی که میزان مدارس احداث 
شده در دولت سازندگی در هیچ یک از دولت های قبل وبعد سابقه نداشت و طی 
هشت سال به اندازه کل مدارس احداث شده در رژیم پهلوی فضای آموزشی در 
ایران ساخته شد خدمات هاشمی به علم منحصر به تامین زیرساخت ها نبود و 
توجه ویژه وی به فناوری و ارزش علم موجب شد که ارتقای کیفی بی سابقه ای 
در نظام آموزشی ودانشگاهی ایران رخ دهد و نخبگان علمی ایران در المپیادهای 
جهانی افتخار آفرین گردند. ذهنیت هاشمی معطوف به سختگیری و تحمیل 
عقیده به دانش آموزان و دانشجویان نبود و براقناع و حرکت علمی به جای 
دستورات حاکمیتی و فرمایشی در فضای دانشگاه تاکید داشت. با همه آسیب ها 
وضربه هایی که جریان تندرو به میراث علمی و فرهنگی هاشمی وارد ساخته اند، 
همچنان جامعه علمی کشور بر تداوم راه هاشمی بر توسعه مبتنی برعلم و از 

پایین به بالا در فضای آموزشی وپژوهشی کشور تاکید دارند.

آموزش و پژوهش زیرساخت توسعه

 نظرآیت ا... سیستانی
 درباره پیوند کلیه خوک 

آیت ا...سید علی سیستانی به پرسشی درباره پیوند 
کلیه خوک به انسان پاسخ گفته است. متن پرسش 
وپاسخ مطرح شده بدین شرح است: س: آیا پیوند 
کلیه خوک به انسان جایز است؟ جواب: جایز است 

و خدا عالم است.

 دیدار سفیر ایران
 با رئیس شورای مفتیات روسیه

سفیر کشورمان در فدراسیون روسیه و راویل 
عین الدین رئیس شورای مفتیات روسیه، پیرامون 
توسعه همکاری های فرهنگی، مذهبی با یکدیگر 
دیدار و گفت وگو کردند. در این دیدار که رئیس مرکز 
اسلامی مسکو و رایزن فرهنگی کشورمان نیز حضور 
داشتند، راویل عین الدین ضمن اشاره به اشتراکات 
فرهنگی میان مسلمانان روسیه و مردم ایران، به ویژه 
علاقه مندی تاتارهای روسیه به فرهنگ و زبان فارسی، 
بر تداوم و توسعه ارتباطات دست اندرکاران فرهنگی 
و دینی تاکید کرد. کاظم جلالی سفیر کشورمان نیز با 
استقبال از پیشنهادات طرف روسی، روابط دو کشور 
را بسیار خوب توصیف کرد و بر تلاش مضاعف و توجه 
بیشتر طرف های ایرانی به همکاری های بین دولتی، 

پیرامون موضوعات فرهنگی و دینی تاکید نمود.

 انتقام سردار سلیمانی 
یک استراتژی است

فرمانده کل سپاه گفت: قاسم وقتی زنده بود، ما یک 
سردار سلیمانی می شناختیم؛ اما وقتی شهید شد، 
آن انقلابی که در قلب ها به وجود آمد و راه جدید 
در دل ها باز کرد و در شخصیت جوان ها نفوذ کرد 
و تکثیر شد، یک قاسم شد میلیون ها قاسم که الآن 
همه  آن ها حرف از انتقام می زنند. خب، خطرناک تر 
شده است. الآن، انتقام به یک استراتژی، آرزو، آرمان 
و نقطه حرکت تبدیل شده است. اصلًا گرایش جوانان 
بعد از شهادت قاسم به جهاد بیشتر شده است. این 
برای دشمن خطر ایجاد می کند. ما هر وقت از مرگ 
نترسیم، خطرناکیم. سردار حسین سلامی افزود: راز 
موفقیت حاج قاسم این بود که خودش را در میدان 
سرباز ولایت می دانست. هم موفقیت های حاج قاسم 
قبل از شهادت و هم عزت او بعد از شهادت، در تبعیت 
او از ولی فقیه بود. من اگر بخواهم یک کلام بگویم 
که مسئولان ما باید چگونه مانند حاج قاسم باشند و 
چگونه به زیباترین شکل تابع محض ولی فقیه باشند، 

باید هرچه را که رهبر انقلاب می گویند اجرا کنند. 

 انتقاد خطیب جمعه
 از حقوق های نجومی

حاج علی اکبری دخطیب جمعه تهران گفت: مساله ای 
رنج زیادی را به مردم وارد کرده است و آن خبر زشت 
مساله حقوق های نجومی است که هر از گاهی اسمش 
برده می شود و خبرهایی هم منتشر می شود. خوشبختانه 
این مساله از سوی دولت و مجلس با دقت در حال پیگیری 
است و مطالعات نشان می دهد این مساله رنج آور و آزار 
دهنده مربوط به شرکت های دو زیست یعنی خصولتی ها 
می شود که از یک طرف می گویند خصوصی هستند اما از 
طرفی دست شان در جیب دولت است و به شکل قانونی 
به خودشان حق می دهند، برداشت های ناصواب داشته 
باشند. چطور غیرت تان اجازه می دهد شما 15 برابر 
بیشتر حقوق برداشت کنید؛ این مساله نیاز به اصلاح 
دارد، مخصوصا دستگاه هایی که ویژه خوارند و امیدواریم 
این مساله هم اصلاح شود.حاج علی اکبری اظهار کرد: با 
خواهران و برادران در مناطق سیل زده ابراز همدردی 

می کنیم. ان شاءا... مشکلات با سرعت برطرف شود.

اظهارات نفتالی بنت علیه ایران
نخست وزیر اسرائیل به بیان ادعاهایی علیه ایران 
پرداخت. نفتالی بنت گفت: ایرانی ها می خواهند که 
نفوذ خود در جامعه ما را توسعه دهند. بنابراین می گویم 
مراقب باشید. نفتالی بنت مدعی شد: در نبردی دائمی 
با ایران هستیم. چالش ها فراتر از حوزه های اطلاعاتی و 
امنیتی هستند. ایرانی ها می خواهند که نفوذ خود در 
جامعه ما را توسعه دهند. بنابراین می گویم مراقب باشید.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در چهاردهمین سفر استانی 
خود به استان هرمزگان سفر کرد و با سیل زدگان، اقشار 
مختلف مردم، مردم جزیره هرمز دیدار و از مجتمع بندری 
شهید رجایی و توانمندی های نیروی دریایی سپاه دیدن 
کرد. رئیس جمهور مساله تورم را نگرانی مردم و علما 
دانست و با بیان اینکه این مساله در اولویت دولت قرار 
گرفته است، گفت: تورمی که تجربه می کنیم در هفتاد 
سال گذشته بی سابقه بوده، اما بحمدا... سیر نزولی تورم 
آغاز شده است و اگر همه کمک کنند زمینه برای تغییر 
و کاستن از مشکلات فراهم شده است و همه باید کمک 
کنند. وی افزود: افتخار دولت سیزدهم این است که 
خدمتگزار مردم باشد. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی 

از این قرار است: 
 در پرتو امنیت موجود در هرمزگان می توان هر 
نوع سرمایه گذاری در استان را تضمین کرد و با اتکا بر 
این سرمایه گذاری ها بر توسعه هرمزگان همت گماشت. 
دولت سیزدهم برنامه ریزی های خوبی در راستای توسعه 
هرمزگان در عرصه های مختلف انجام داده تا بتواند در این 
زمینه گام های موثری بردارد و مردم و فعالان اقتصادی 
احساس کنند که در این جهت گام های موثری برداشته 

می شود. 
 حوزه های علمیه مبدأ و خاستگاه انقلاب است. دین 
باید در عرصه زندگی اجرا شود، اجتهاد تمدن ساز می تواند 
مبتنی بر مبانی غنی ما بسیاری از سؤالاتی که در جامعه 
وجود دارد را پاسخ دهد. حوزه های علمیه به عنوان حامی 
نظام باید همواره دغدغه انقلاب و پیشرفت امور را داشته 
باشند و نمی توانند نسبت به دغدغه های جامعه بی توجه 
باشند. شناخت نیاز جامعه، آمادگی برای نقش آفرینی برای 
رفع نیازهای جامعه دو وظیفه سنگین علما و حوزویان 
است. علمای ما در این مسیر هرچه داشتند را در طبق 

اخلاص گذاشتند، برای این که علم دین برپا بماند. 
 محوری ترین نقطه اجرای عدالت است که همه باید 
به دنبال آن باشیم، علمای بزرگ ما بر اساس میثاق علم و 
اقامه عدالت و مبارزه با فساد که باخدای خود بسته اند، باید 
خود را برای چنین نقش آفرینی آماده سازند. چهل سال 

از پیروزی انقلاب گذشته، کارهای زیادی شده که باید 
نسبت به آن قدردان بود، اما عقب ماندگی ها و کاستی هایی 
داریم، به ویژه در حوزه اقتصاد کاستی هایی داریم، اگر به 
فرمایشات امام و رهبری عمل می شد وضع ما بهتر از این 
بود. در بستر گام دوم انقلاب و بیانیه که هم کاستی ها 
و هم افق ها روشن شده باید بیش ازپیش تلاش کنیم، از 
جامعه محترم مدرسین به عنوان نهادی اثرگذار و علمای 
محترم و حوزه های علمیه می خواهیم نسبت به این حرکت 

که همه باید در آن سهیم باشیم نقش آفرین باشند. 
  ما در دولت تلاش می کنیم تا عقب ماندگی ها را 
جبران کنیم، به نظرات حوزه های علمیه و ارشاد علما نیاز 
داریم، حوزه های علمیه و روحانیت می توانند اتاق فکر 
دولت باشند، به دولت کمک کنند و پشتیبانی نمایند تا 

بتوانیم کارها را به سامان برسانیم. 
 مساله دیگر مساله بودجه و اعتبارات کشور بود، 
درحالی که برخی تصور می کردند ما نمی توانیم منابع 
خود را تأمین کنیم به لطف خدا هم صادرات نفتی و 
هم غیرنفتی را دنبال می کنیم، میزان صادرات نفتی ما 
خوب است و ما در این زمینه نگران نیستیم، بله تهدیدها 
و تحریم ها هست اما ما در هر دو جبهه خنثی سازی و 
هم رفع تحریم ها تلاش می کنیم و این ها را عزت مندانه 
دنبال می کنیم؛ صادرات غیرنفتی ما بیش از چهل درصد 
افزایش یافته است، برگشت منابع به خزانه دنبال می شود، 
نسبت به ذخایر ارزی و ریالی خود نگران نیستیم. مساله 
تورم نگرانی مردم و علما است و در اولویت دولت قرارگرفته 
است. تورمی که تجربه می کنیم در هفتادسال گذشته 
بی سابقه بوده، اما بحمدا... سیر نزولی تورم آغازشده است و 
اگر همه کمک کنند زمینه برای تغییر و کاستن از مشکلات 

فراهم شده است و همه باید کمک کنند. 
 دشمن به دنبال ناامید سازی مردم است، اما ما در 
عمل و اجرا تلاش داریم مردم را امیدوار کنیم، شما علمای 
محترم هم کمک خواهید کرد و هم دعا خواهید کرد. 
امیدواریم که با کمک علمای اعلام و حوزه های علمیه و 
جامعه مدرسین، دولت بتواند در مسیر رفع مشکلات بهتر 

از قبل عمل کند.

 در هیأت دولت استفاده حداکثری از ظرفیت های 
این سواحل را مطرح کردیم و ساز و کاری برای آن 
تصویب شد تا در سطح ملی و با همکاری وزارتخانه ها 
بتوانیم از این سرمایه به نحو کامل استفاده کنیم. صنایع 
ملی، سهم مهم و مسئولیت اجرایی در آبادانی و عمران 
هرمزگان دارند همه صنایع فعال استان باید نقش خود 
را ایفا و درصدی از درآمد خود را در همین منطقه هزینه 
کنند. با تشکیل صندوق پیشرفت در استان ها از ابتدای 
سال آینده، دولت یک تنخواه به همه صندوق ها پرداخت 
می کند و درآمدهای استان همچون مازاد مالیات، حق 
مالکانه معادن و اموال مازاد دولت به این صندوق واریز 
خواهد شد؛ به نحوی که بتواند با اشتغالزایی پروژه های 

نیمه تمام را تکمیل کند. 
 موافق ایجاد بازار مشترک مرزی برای فروش 
محصولات کشاورزی استان به کشورهای همسایه 
همچون  پایین دستی  صنایع  کردن  فعال  هستیم. 
پتروشیمی می تواند ارزش افزوده ایجاد کند و استان 
هرمزگان ظرفیت ایجاد صنایع تبدیلی برای جلوگیری 
از خام فروشی را دارد. رهبر معظم انقلاب هم بر 
مسأله محوری تاکید دارند و و ارائه »نظام مسائل« و تحقق 
مشارکت مردمی و دولت مردمی می تواند در برون رفت از 
مشکلات بسیار مؤثر باشد. موضوع کمبود پزشک، کادر 
درمان و مراکز درمانی در شورای اداری استان پیگیری 
می شود و عدالت ایجاب می کند پزشک در دسترس همه 
مردم ایران باشد زیرا اصلًا قابل قبول نیست که یک بیمار 

به دلیل نبود پزشک از بین برود. 
 حجم محدودیت و تحریم های نظامی و هسته ای 
در هیچ صنعت دیگری وجود ندارد، : اما به رغم این 
تحریم ها بیش ترین پیشرفت را در این حوزه داشته ایم. تا 
وقتی روحیه انقلابی و بسیجی باشد، دشمن هیچ کاری 
نمی تواند انجام دهد. آنچه امروز به کشور قدرت داده اراده 
پولادین است. امروز مردم خیالشان از امنیت کشور در 
بخش های مختلف آسوده است زیرا هیچ حرکتی از چشم 
دلاوران نیروهای مسلح پوشیده نیست. این احساس 

امنیت به دلیل اقتدار سپاه، ارتش و بسیج است.

محسن هاشمی رفسنجانی
رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران 

رئیس جمهور در سفر استانی خود به هرمزگان: 

سیر نـــــزولی تـــورم آغاز شده است
 افتخار دولت این است که خدمتگزار مردم باشد                  مردم خیالشان از امنیت کشور آسوده است

سخن روز
برجام در فرآیند تنش زدایی 

ایران و آمریکا
ادامه از صفحه اول/  یکسری عوامل هنوز به دنبال 
موشک پراکنی هستند و به جایگاه و منافع اقتصادی 
و راهبردی ایران در عراق ضربه می زنند. به هیچ وجه 
موشک پراکنی های عراق را در راستای منافع ایران نمی بینم. 
در داخل هم یکسری مواضع و مسائل تنش آمیز مطرح 
می  شود که عملا شائبه ادامه تنش و تشدید تنش بین ایران 
و آمریکا را مطرح می کند. متاسفانه در کشور کسانی که 
صاحب تریبون یا رسانه هستند، گاه به عمد موضوعات تنش 
را مطرح می کنند تا فضای مناسبات خارجی ایران کماکان 
امنیتی باشد و وقتی که امنیتی باشد، آن موقع راهبردهای 
امنیتی نقش حق وتو را دارند و راهبردهای توسعه ای کشور 
باز هم نادیده گرفته می شوند. به ویژه اینکه شرایط تحریم 
یعنی حفظ منافع کاسبان تحریم و شک نکنید کاسبان 
تحریمی که اکنون نفت ایران را به ارزان ترین نفت دنیای 
امروز تبدیل کرده اند و فقط جیب خودشان را پر می کنند. 
اینها کسانی هستند که در ازای از بین رفتن فرصت های 
اقتصادی کشور، فرصت های بادآورده برای خودشان 
تعریف می کنند، به شدت مخالف تنش زدایی هستند، 
فلذا همان گونه که در داخل آمریکا منافع برخی از لابی ها 
در تشدید تنش بین ایران و آمریکاست در داخل ایران هم 
منافع کاسبان تحریم در تشدید تنش هاست. بنابراین ایران 
و آمریکا نیازمند یک فضای اعتمادی هستند فراتر از موضوع 
هسته ای، یعنی این فضا باید شکل بگیرد که با احیای 
برجام، تنش های آینده کاهش پیدا می کند، وگرنه اگر این 
نتیجه شکل بگیرد که حتی با احیای برجام تنش ها تشدید 
می شود، آن موقع موضع دیپلماسی تضعیف می شود و موضع 
ضددیپلماسی تقویت می شود. معتقدم در شرایط کنونی 
کسانی که زمینه تنش بین ایران و آمریکا را فراهم می کنند 
به هیچ وجه منافع ملت را تامین نمی کنند، بلکه منافع شان 
در تشدید تحریم ها علیه کشور و تداوم اقتصاد زیرزمینی 
است، وگرنه منافع ملی ایران و آمریکا بیش از منافع دیگر 

اعضای برجام الان به توافق و احیای برجام برمی گردد.

مذاکرات فشرده برای احیای برجام      

دیدار هیأت ایرانی با هیأت اروپایی 
  میخائیل اولیانوف: با پیشرفت در مذاکرات وین، مخالفان برجام فعال تر شده اند 

آرمان ملی- سهیل ثابت: مذاکرات احیای برجام در هتل 
کوبورگ وین همچنان در جریان است و طرفین به صورت دو 
یا چند جانبه به بحث و بررسی در خصوص آنچه که قرار است 
در نهایت به توافق بینجامد می پردازند. این در حالی است که 
مذاکرات به اذعان قریب به اتفاق طرفین مشارکت کننده در 
گفت وگوها هر چند با کندی اما رو به جلو پیش می رود و همه 
طرف ها بر سازنده بودن مذاکرات در جهت رسیدن به توافق 
تاکید داشته و ابراز امیدواری می کنند که شاید تا پایان همین 
دوره از مذاکرات نیز طرفین به توافقی مطلوب نائل آیند. با این 
حال آنچه که مسلم است ایران بر دو مساله راستی آزمایی و 
تضمین تاکید دارد و به هیچ عنوان نیز از آن کوتاه نمی آید. 
آنطور که از طرفین غربی نیز پیداست آنها عزمی در جهت این 
کار ندارند و حداقل تعلل غربی ها و به خصوص تروئیکای اروپایی 
که مورد اذعان مسئولان کشورمان نیز قرار دارد حکایت از این 
مساله مهم می کند که گویا هنوز آمریکایی ها و غربی ها شرایط 
حاکم بر برجام را نمی دانند یا از قصد می خواهند طوری جلوه 
بدهند که شرایط به نحو دیگری است. اما آنچه واضح است 
این آمریکایی ها بودند که با خروج خود از برجام توافق را نقض 
کردند و متعاقب آن اروپایی ها نیز از ترس تحریم های فراگیر 
آمریکا به جای عمل به وظایف و تعهدات خود به وقت کشی 
و اتلاف وقت پرداختند. لذا این انتظار می رود حال که همه 

طرف ها برای رسیدن به توافق گرد یکدیگر در وین جمع شده 
و دور هشتم مذاکرات را چندی است آغاز کرده اند به جای 
تعلل در کار و پرداختن به موضوعات حاشیه ای درصدد کاهش 
پرانتزها و اختلافات بر آیند تا توافق هرچه سریعتر حاصل شود. 
چرا که قدر مسلم حصول توافق به نفع همه طرف های حاضر 

در برجام است و زیان عدم توافق نیز برای همه خواهد بود.
  نشست های برجامی

جلسه روسای هیأت های مذاکره کننده ایران و سه کشور 
اروپایی با حضور انریکه مورا هماهنگ کننده گفت وگوها در وین 
برگزار شد. پیش از این دیدار نیز جلسه دوجانبه علی باقری، 
مذاکره کننده ارشد کشورمان و انریکه مورا هماهنگ کننده 
گفت وگوها در وین برگزار شد. روز پنج شنبه نیز مذاکرات وین 
در دو سطح روسای هیأت ها و کارشناسان ادامه پیدا کرد. در 
همین چارچوب، علی باقری مذاکره کننده ارشد کشورمان در 
دو دیدار دوجانبه با انریکه مورا هماهنگ کننده گفت وگوها و 
میخائیل اولیانوف رئیس هیأت مذاکره کننده روسیه بحث و 
رایزنی کرد. همچنین دیداری میان باقری و مذاکره کنندگان 
ارشد سه کشور اروپایی برگزار شد. علاوه بر این، جلساتی 
در سطح کارشناسی به صورت دو و چندجانبه برای بررسی 
موضوعات مختلف برگزار شد. هم چنین نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی واقع در وین، در حساب کاربری خود 

در توییتر، از گفت وگوی برجامی خود با همتایانش از سه کشور 
اروپایی خبر داد. میخائیل اولیانوف روز پنجشنبه نوشت: با 
همتایان تروئیکای اروپایی در مذاکرات وین بر سر برجام دیدار 
کردم. تروئیکای اروپایی کمک های مفیدی به روند مذاکرات 
می کند. این مرتبه در کنار دیگر مسائل، درخصوص ایده های 
اجرای توافق آتی از جمله ترتیب اقداماتی که باید در این پروسه 
انجام شوند، صحبت کردیم. وانگ کوان سفیر و نماینده دائم 
چین نزد سازمان های بین المللی مستقر در وین که ریاست 
هیات مذاکره کننده پکن را در گفت وگوها برعهده دارد، این 
مطلب را پنجشنبه شب پیش از آغاز جلسه گروه 1+۴ با آمریکا 
بیان داشت و خاطر نشان کرد که مذاکرات در وضعیت مناسبی 
قرار دارد. مذاکره کننده ارشد چین تصریح کرد که مذاکرات رو 
به جلو جریان دارد و نمایندگان همه کشورهای شرکت کننده 
در گفت وگوها برای رسیدن به توافق نهایی، در کوتاه ترین زمان 
تلاش می کنند. مذاکره کننده چین در ارزیابی پیشین خود 
از روند مذاکرات گفته بود که جمهوری اسلامی ایران با ارائه 
ایده های تازه و جامع نقش بسیار سازنده را در گفت وگوها ایفا 
می کند. وی تصریح کرد: چین قاطعانه از مطالبات منطقه ایران 
در زمینه فعالیت های اتمی مادامی که خطر اشاعه تسلیحات 

هسته ای نداشته باشد، حمایت می کند. 
ادامه صفحه 5

 حسام الدین آشنا: 
از تحریف دست بردارید!

برخی کاربران شبکه های اجتماعی 
محتوای توئیت آشنا را به پرونده سقوط 
هواپیمای اوکراینی پیوند زده بودند. 
چندی پیش سردار حاجی زاده فرمانده 
نیروی هوافضای سپاه با کیهان مصاحبه ای 
انجام داد که حاوی روایتی از دیدار در تیر 
1۳۹6 فرماندهان سپاه و حسن روحانی 
بود، حسام الدین آشنا در توئیتی به این 
مصاحبه پاسخ داد و نوشت که گفت وگو 
میان روسای جمهور و فرماندهان نظامی 
به صورت فردی یا جمعی مرسوم است؛ اما 
نقل قول از جلسه ای محرمانه و از شخصی 
دیگر در فقدان او دور از امانت داری است. 
قاعدتا جلسات رسمی ضبط شده، اپراتور 
اشتباه نکرده و چیزی هم پاک نشده است. 
شما فقط مجازید بگویید که خودتان 
در آن جلسه چه گفتید! حالا و درپی 
تحریف و خوانش های متفاوت برخی 
کاربران شبکه های اجتماعی که محتوای 
توئیت آشنا را به پرونده سقوط هواپیمای 
اوکراینی پیوند زده بودند، حسام الدین 
آشنا مشاور سابق رئیس جمهور در توئیتی 
نوشت: می دانید که منظور من اپراتور 
ضبط مکالمات جلسه رئیس جمهور با 
نظامیان بوده است نه هیچ اپراتور دیگری. 
از این تحریفات خنک و بی ربط دست 

بردارید. 

یـــادداشت

ماده ۹ آیین نامه اجرایی ماده 1۸۷ قانون برنامه سوم توسعه، هیات ویژه ای را 
جهت تعیین صلاحیت وکلا و کارشناسان و مشاوران قوه قضائیه تاسیس کرده 
است. این هیات، علی الاصول، باید صرفا در مرحله صدور پروانه برای کارآموزان 
انجام وظیفه کند، اما رویکرد استصوابی حاکم بر عرصه های حکمرانی باعث شده 
است تا صلاحیت اعطایی به هیات توسط رئیس وقت قوه قضائیه به دوران تصدی 
وکلا نیز توسعه یابد. مطابق ماده ۹ مزبور، در صورتی که ۳ نفر از هیأت 5 نفره 
تعیین صلاحیت، زوال صلاحیت اخلاقی یا رفتاری هر یک از وکلا، کارشناسان 
رسمی و مشاوران خانواده را احراز نماید، هیات »می تواند، درخصوص ابطال 
پروانه، محرومیت دائم یا موقت از مشاغل فوق اتخاذ تصمیم نماید. این تصمیم، 
ظرف بیست روز از ابلاغ، قابل تجدیدنظرخواهی در هیأت نظارت است. رای 
هیأت نظارت در این خصوص قطعی است.« بدین سان، مقام مقرره گذار قضائی 
برخلاف قواعد رایج، هیاتی را تاسیس کرده است که هم صلاحیت اجرایی  دارد، 
هم از صلاحیت نظارتی، کیفری و انضباطی خطرناکی برخوردار است. تجمیع 
صلاحیت ها همیشه آفت زاست. ضمنا، با عنایت به اینکه علاوه بر مرکز وکلا، 
کانون های وکلا نیز در عرصه وکالت فعالند، نمی توان به یکی از این دو صلاحیت 
عام صدور حکم »محرومیت دائم« از اشتغال به وکالت را اعطا نمود ، زیرا این کار 
به معنای مداخله یک نهاد در امور نهاد دیگر تلقی خواهد شد. ضمنا، شاید وکیلی 
با ضوابط یکی از نهادهای وکالتی همراه نباشد، اما با ضوابط نهاد دیگر همساز 
باشد. درباره اختیارات انضباطی- کیفری هیات تعیین صلاحیت نکات چند 
دیگری قابل ذکر است: نخست؛ فلسفه تاسیس هیات تعیین صلاحیت، بررسی 
شایستگی های داوطلبان در بدو ورود به مرکز وکلا و کارشناسان است. بنابراین، 
اعطای صلاحیت نظارت بر استمرار شایستگی های حرفه ای به آن خلاف موازین 
حقوقی است، زیرا اعطاکننده پروانه )نهاد مجری( نباید همزمان نهاد ناظر هم 
باشد. تداخل امر اجرایی و امر نظارتی در اینجا آشکار آشکار است. دوم؛ یک وکیل 
در طول دوران کاری خود ممکن است مغضوب کینه توزی های اشخاص و احیانا 
نهادها واقع شده و گزارش های مختلفی علیه او ارایه شود. ارزیابی دقیق این 
گزارش ها مستلزم صرف وقت بسیار و مداقه فنی و قضائی است. بنابراین، سپردن 
این صلاحیت کیفری- انضباطی به هیات پنج نفره ای که ریاست مرکز وکلا هم، 
با نقض اصل بی طرفی، بر آن اشراف دارد، عملا امکان رسیدگی توام با مداقه را 
ناممکن خواهد ساخت. در این صورت، کیفیت رسیدگی فدای سرعت و احتمالا 
انتقام جویی های شخصی و سیاسی خواهد شد. فراموش نکنیم که جن ریاست بر 
مرکز وکلا عضو فعال و ارشد انتخاباتی رئیسی هم بود و پس از آن و پیش از استعفا 
از ریاست مرکز، در برخی جلسات رئیس جمهور منتخب، شرکت می کرد. این 
در حالی  بود که دادستان، دادیار و حفاظت ایشان، در گزارش ها و حکم صادره، 
بنده را سرزنش می کردند که چرا از جریان سیاسی خاص )جریان اصلاحات 
و اعتدال( هواداری کرده ام. نامه حمایت حقوقدانان از روحانی هم جزو اوراق 
پرونده است. ظاهرا، سیاست ورزی برای رئیس مجموعه کاملا مجاز و آزاد، اما 
برای وکلای مرکز ممنوع است. ایشان، در همان زمان تصدی ریاست مرکز انواع 
فعالیت های رسانه ای را برای خود مجاز می دانست، اما فعالیت رسانه ای- انتقادی 
وکلا تحمل نمی شد. دیگر اینکه اکنون، در مرکز وکلا، دستگاه عریض و طویلی 
به نام دادستانی انتظامی و محاکم انتظامی )بدوی و تجدید نظر(، پیش بینی 
شده است. آرای صادره از این محاکم هم در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض 
در مراحل بدوی و تجدید نظر است. مجموعه این چهار مرحله ممکن است، ۲ 
سال تمام وکیلی را سرگردان و از زندگی ساقط کند. حال، پرسش این است که 
فلسفه پیش بینی این مراحل چهارگانه انتظامی و قضائی- اداری چیست؟ آیا به 
این نهادها و سازکارها اعتمادی وجود ندارد که در ماده ۹ آیین نامه اجرایی ماده 
1۸۷، به هیات تعیین صلاحیت هم اجازه اعمال نظارت انضباطی را داده اید؟ 
ظاهرا، لازم به یادآوری است که چهل و سه سال از انقلاب اسلامی می گذرد و 
نظام سیاسی به مرحله تثبیت رسیده است و صدور احکام مرگ حرفه ای برای 
وکلا باید تابع آیین ها و تشریفات خاص و سخت گیرانه باشد. بسیاری از احکام 
صادره فاقد گردش کار و نظام استدلالی و استنادی است. متاسفانه، فقدان 
شفافیت، اسرارگرایی شگفت انگیز و غریبه پنداری مردم و وکلا باعث شده است 
تا آمار دقیقی از موارد ابطال  و انفصال  هیات و حتی محاکم انتظامی در دست 
نباشد. امید است، با رسانه ای شدن برخی از مسائل در این مرکز، مدیران جدید 
همت کنند و آب رفته را به جوی بازگردانند و کشتی پر تلاطم مرکز را به قواعد 

روشن، نجات بخش و اعتمادساز دادرسی منصفانه بیارایند.

هیات تعیین صلاحیت وکلا یا هیات اسقاط صلاحیت؟

 علی اکبر گرجی ازندریانی
استاد دانشگاه شهید بهشتی

 به دنبال شناسایی اموال 
آمریکا در دیگر کشورهاییم

معاون امور بین الملل قوه قضائیه با 
بیان اینکه البته در پرونده شهید سلیمانی 
بررسی استفاده از ظرفیت های دیگر هم 
در دستور کار است، گفت: با مجموعه 
ریاست جمهوری و دستگاه های ذیربط 
هماهنگ شده که بررسی ها را تسریع 
کنند تا زودتر به جمع بندی برسیم که 
آیا امکان رجوع به نهادهای حقوقی 
بین المللی یا طرح دعوی در آمریکا 
وجود دارد یا خیر؟ کاظم غریب آبادی 
در خصوص ضمانت اجرایی آرا، گفت: 
به دنبال شناسایی اموال آمریکا در دیگر 
کشورها هستیم و برای این منظور نیاز 
به همکاری دستگاه های اجرایی داریم. 
رسیدگی به اجحاف و ظلم های وارده به 
ایرانیان خارج از کشور نیز در دستورکار 
قرار گرفته است. اخیرا دکتر مسعود 
سلیمانی که به طور غیرقانونی در آمریکا 
در زندان بود، شکایت خود را نزد شعبه 55 
دادگستری تهران به ثبت رسانده و این 
پرونده در حال رسیدگی است. وی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران بیش ترین آسیب 
را از نقض حقوق بشر متحمل شده است 
که از آن جمله می توان به قربانی شدن 
بیش از 1۷ هزار فرد بی گناه در قضیه 
ترورها و همچنین تحریم های گسترده 

و ظالمانه یکجانبه علیه ایران اشاره کرد.

آرمان ملی: حدود ۹ ماه پس از امضای توافقنامه جامع 
همکاری های مشترک ۲5 ساله میان ایران و چین گویی سر 
و صداها، نفیاً یا اثباتاً در دو طرف خوابیده بود تا اینکه دیروز 
وزیر خارجه ایران وارد پکن شد. سفر عبداللهیان به چین 
اذهان را به سمت قرارداد ۲5 ساله با چین سوق داد. همزمان 
با سفر رسمی شی جین پینگ؛ رئیس جمهور چین به ایران، 
در تاریخ ۳ به همن 1۳۹۴، تهران و پکن با صدور بیانیه ای 
اعلام کردند که سطح روابط دو کشور را به مشارکت جامع 
راهبردی ارتقاء داده اند و بر اساس پیشنهاد طرف ایرانی 
به منظور تنظیم روابط بلندمدت با چین در بازه زمانی ۲5 
ساله و موافقت طرف چینی، دو کشور در بند 6 بیانیه مذکور 
تمایل و آمادگی خود برای رایزنی و مذاکره جهت انعقاد سند 
همکاری بلندمدت اعلام کردند. در مهر سال گذشته نیز در 
جریان سفر مجدد محمد جواد ظریف به چین، ایران نظرات 
اصلاحی و تکمیلی خود را در مورد این سند به اطلاع دولت 
پکن رساند. طرف چینی نیز در نیمه اسفند 1۳۹۹، نظرات 
خود را در مورد سند مذکور به اطلاع وزارت امور خارجه 
ایران رساند. طبق اعلام مقامات تهران و پکن این سند را باید 
برنامه ای سیاسی- راهبردی، اقتصادی و فرهنگی دانست 
که سویه های همه جانبه روابط دو کشور در ابعاد مختلف 
سیاسی – راهبردی، اقتصادی و فرهنگی را در افقی بلندمدت 
دنبال می کند. پس از تصمیم به همکاری با چین، علی 
لاریجانی مسئول پیگیری توافق ۲5 ساله شد اما او که مجری 
توافقنامه ۲5 ساله ایران و چین بود با روی کارآمدن دولت 
سیزدهم ازسمت خود در راهبری این توافقنامه استعفا داده 
تا پیگیری فرآیندهای مربوط به این سند راهبردی ۲5 ساله 
به دست تیم دولت و معاون اول رئیس جمهور سپرده شود. 
پس از کناره گیری لاریجانی مشخص نیست مجری چه فردی 
است تا اینکه شب گذشته آغاز فرایند اجرای توافق از سوی 
وزیر خاجه ایران اعلام شد. البته جزییات این توافق نامشخص 
است که شایسته است وزارت خارجه در این خصوص اطلاع 
رسانی دقیقی داشته باشد و افکار عمومی در جریان این توافق 
قرار گیرند. مردمی بودن دولت همواره در سخنان رئیس 
جمهور جاری است، لذا این مردمی بودن دولت  بایستی با 

محرم دانستن مردم  همراستا باشد.
 آغاز اجرای توافقنامه ۲5 ساله

وزیر امور خارجه ایرآنکه در راس یک هیات بلند پایه 
در چین به سرمی برد با وانگ یی عضو شورای دولتی و وزیر 

خارجه چین دیدار و گفت وگو کرد. حسین امیرعبداللهیان، 
در پایان دیدارهای تفصیلی با وزیر خارجه چین گفت: در 
این سفر توافق کردیم که دو طرف اجرایی شدن و شروع 
عملیاتی شدن توافق همکاری های راهبردی و جامع ۲5 
ساله دو کشور را اعلام کنیم. علاوه بر این وزیر امور خارجه 
چین در بار دیگر از مواضع ایران در مذاکرات وین حمایت 
کرد. حسین امیرعبداللهیان با اعلام این خبر گفته است: ما 
همزمان با گفت وگوها در چین مقدماتی را فراهم کرده بودیم 
که بتوانیم امروز را روز شروع اجرای توافق جامع همکاری های 
راهبردی دو کشور اعلام کنیم. وی ادامه داد: از جمله دیگر 
موارد در دستور کار؛ برای عملیاتی کردن قرارداد ۲5 ساله و 
موضوعات مختلف منطقه ای و بین المللی حامل پیام کتبی 
جناب آقای دکتر رئیسی، رئیس جمهور محترم به جناب آقای 

شی رئیس جمهور چین بودیم.
 هدف از سفر چیست؟

امیرعبداللهیان هدف از سفر خود به چین را گفت وگو با 
مقامات چین در خصوص روابط دو جانبه سیاسی و همچنین 
نحوه اجرایی شدن توافقات جمهوری اسلامی ایران و چین در 
خصوص همکاری های اقتصادی اعلام کرد. وی در یادداشتی 
در روزنامه گلوبال تایمز به تشریح شراکت خوب و قوی تهران 
و پکن پرداخت. او نوشت: ایران و چین دو تمدن بزرگ در 
غرب و شرق آسیا هستند که در طول تاریخ روابطی خوب، 
باثبات و قوی داشته اند کنفوسیوس، یک دانشیار مشهور 
در چین باستان گفته است: »همیشه مایه خرسندی است 
که پذیرای دوستان از فواصل دور باشیم.« ایران و چین با 
یکدیگر از تمامیت ارضی و خودمختاری ملی شان دفاع، از 
چندجانبه گرایی حراست و با یکجانبه گرایی مخالف کردند. 
دو کشور از رویکرد معرفی دموکراسی به عنوان حق امتیاز 
ابرقدرت ها انتقاد کردند و از طریق سیستم دموکراتیک بومی 
خود به جهان دموکراسی واقعی، ارزش های صوری جامعه 
انسانی، عدالت و آزادی را نشان دادند. ایران و چین از استفاده 
از سیستم تحریم به عنوان ابزار قضائی فرامرزی انتقاد و در 
برابر استانداردهای دوگانه حقوق بشری ایستادند. دو کشور 
از سیاسی سازی مسائل ورزشی انتقاد و بر توسعه مشترکات 
و ارزش های انسانی رایج تاکید کردند. ایران با اجرای توافق 
۲۰15 )برجام( پیامی را با این مضمون که دنبال کردن منافع 
منطقه ای از اولویت های این کشور است را به دنیا فرستاد. 
حتی پس از خروج ایالات متحده از برجام ایران با پایبندی 

به تعهداتش به مدت دو سال و قربانی کردن بخشی از حقوق 
لاینفکش بیشتر و بیشتر به جهان نشان داده که در مسیرش 
ثابت قدم است. ایران به کشورهای هژمونیک اجازه نخواهد داد 
که برای خاورمیانه تصمیم گیری کنند و یا نیروهای شان را در 
لباس نیروهای حافظ صلح بفرستند و تنش، ناآرامی  و هرج و 
مرج در منطقه ایجاد کنند. ما باور داریم که از صلح و ثبات در 
هر منطقه به وسیله بازیکنان همان منطقه محافظت خواهد 
شد. آنچه که واقعا کشورها را متحد می کند گفت وگوهای 
سیاسی و فرهنگ برد- برد، همکاری تجاری و اقتصادی 
خواهد بود و نه مسابقات تسلیحاتی و ائتلافات نظامی و 
امنیتی. ایران به همراه چین به عنوان شریک تجاری اش 
در جای جای تاریخ این حقیقت را به جهان نشان داده اند و 
تاکید کرده اند که در عصر جدید رویکرد مقابله، نزاع طلبی و 
سیاست تحریم منسوخ بوده و کاملا سرد می شوند. این چنین 
سیاست های غیرقانونی تاثیر خود را از دست داده  و منجر به 
عکس العمل منفی از سوی دیگر بازیکنان در عرصه بین المللی 
می شوند. در این زمینه، ایران از ابتکار توسعه جهانی چین 
استقبال می کند و برای اجرایش یک سازوکار همکاری 
برای توسعه متعادل پیشنهاد می دهد. گروه دوستان ابتکار 
پیشرفت جهانی که به پیشنهاد چین در سازمان ملل تشکیل 
شده می تواند هسته این همکاری باشد. در نیمه دوم سده 
مشترکات سیاسی و فرهنگی مختلف میان ایران و چین زمینه 
تداوم همکاری در حوزه های زیر که از اولویت بالایی برخوردار 
هستند را فراهم خواهند کرد: توسعه همکاری اقتصادی و 
تجاری و اجرای برنامه همکاری جامع، اجماع و رایزنی بر 
سر مسائل منطقه ای و بین المللی متعدد و ایفای نقش موثر 
در میانجی گری در روابط جهت حل وفصل موثر چالش ها و 
تنش ها، نبرد علیه کووید 1۹ و همکاری در پروژه های تولید 
واکسن مشترک، کمک رسانی در تقویت سازوکار همکاری 
جهت پیشبرد توسعه جهانی- ترویج چندجانبه گرایی و 
مقابله با استانداردهای دوگانه از طریق پیشنهاد ترمیم 
سیستم حکومت جهانی، مقابله با تروریست ها و افراط گرایان 
و کمک رسانی جهت آوردن تمامی کشورهای سرکوب شده 
به جامعه بین المللی و همکاری سازنده و موثر در حوزه ابتکار 
کمربند و جاده و کمک به چین برای استفاده موثر از این 
پروژه، تداوم مقدمات اجرایی جهت عضویت دائمی ایران در 
سازمان همکاری های شانگهای و بهره بری از فرصت همکاری 

با کشورهای عضو در راستای ابتکار توسعه جهانی.

»آرمان ملی« از سفر وزیرخارجه به پکن همزمان با مذاکرات وین گزارش می کند:   

اجرای توافق ۲5 ساله ایران- چین؛ جزییات نامشخص فعلا


